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VLADA REPUBLIKE HRVATSKE

ZAPISNIK
s 4. sjednice Savjeta za ljudska prava odfiane20. prosinca 2022.

ietvrta sjednica Savjeta za ljudskaprava(u daljnjem tekstu: Savjet) odrLana je u utorak,20.

prosinca 2022. u Banskim dvorima (dvoranall2) s podetkom u 14 sati.

Nazodni dlanovi Savjeta: Anja Simpraga, potpredsjednica Vlade Republike Hrvatske i
predsjednica Savjeta za ljudska prava; Alen Tahiri, univ. spec. pol., Ured za ljudska ptava I

pruuu nacionalnih manjina Vlade Republike Hrvatske; Nemanja Relii, Ured potpredsjednice

Vlade Republike Hrvatske; Juro Martinovii, Ministarstvo pravosuda i uprave; mr. sc. Vesna

Serepac, Mirirtu.stvo znanosti i obrazovanja; Anja Jelavi6, Ministarstvo kulture i medija;

Stefica StaZnik, Ured zastupnika Republike Hrvatske pred Europskim sudom za ljudskaptava;

TamaruJovidii, Udruga IKS; Ivan Novosel, Kuia ljudskih prava.

Nazodni zamjemci dlanova Savjeta: Dalibor Juri6, Ministarstvo unutarnjih poslova; Nikola

Zdunic, Ured za raynopravnost spolova Vlade Republike Hrvatske; Suzana Kunac, Savez

Roma u Republici Hrvatskoj -,,KALI SARA ".

Ukupno je bilo prisutno 12 od 18 dlanova (ili zamjentka dlanova) Savjeta.

Ispridani dlanovi ili zamjemcr dlanova Savjeta: Sonja i,erjav, Ured predsjednika Vlade

Republike Hrvatske; Mile Horvat, Ministarstvo gospodarstva t odrlivog razvoja; Margareta

Maderii, Ministarstvo rada, mirovinskog sustava, obitelji i socijalne skrbi; Marija Buba5,

Ministarstvo zdravstva; Helena Beus, Ured zaudruge Vlade Republike Hrvatske.

Na sjednici su takoder bile nazodnile mr. sc. Tena Simonovi6 Einwalter, pudka

pravobraniteljica; Tatjana Vla5ii, zamlenica pudke pravobraniteljice; Marko Pa5kvan,

Ministarstvo vanjskih i europskih poslova; Melita Cusek, voditeljica SluZbe za obiteljsko-

pravnu za5titu, Ministarstvo rada, mirovinskog sustava, obitelji i socijalne skrbi; Danijela

Gaube, voditeljica SluZb e zaljudska praya,lJred za ljudskaprava i prava nacionalnih manjina

Vlade Republike Hrvatske.

Na podetku 4. sjednice Savjeta, gda. Anja Simpraga, potpredsjednica Vlade Republike

Hrvatske i predsjednica Savjeta, srdadno je pozdravila sve prisutrre,trznapomenu da se sjednica

tonski snima, te pozdravila okupljanje na kraju ove izazovne godine kako bi predstavili jedan

od strateski kljudnih dokumenata za za*titu i promociju ljudskih praYa i suzbijanje

diskriminacije, jer u ovih 30 godina Republika Hrvatska je potvrdila svoju posvedenost zaititi
i promicanju ljudskih prava. Podsjetila je da je ., prosincu obiljeZeno 20 godina Ustavnog

,ikonu o pravima nacionalnih manjina r odrLana medunarodno-znanstvena konferencija u

Zagrebu, u suradnji s detiri prayna fakulteta. Smatra da gorka iskustva koja su proizalla rz
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propusta, manjkavosti pa i diskriminacije moraju biti poticaJ da za5titu i promociju ljudskih
pra\/a svih na5ih gradana postavimo kao jedan od temeljnih, politidkih ciljeva i u godinama

koje su pred nama. Savj et za ljudska pravaje kotadii koji pridonosi razvoju i za5titi ljudskih
ptava.

Utvrdila je kvorum za odrLavarqe sjednice i otvorila sjednicu usvajanjem Dnevnog reda.

Jednoglasno je usvojen predloLeni Dnevni red 4. sjednice:

1. Usvajanje dnevnog reda
2. Usvajanj e Zaprsnika s 3. sjednice Savjeta za ljudska prava
3. Predstavljanje prijedloga Nacionalnog plana za za!;titu i promicanje ljudskih prava i

suzbijanje diskriminacije zarazdoblje od 2022. do2027 . godine i pripadaju6ih akcijskih
planova

4. Razno

Nakon usvajanja Dnevnog reda, predsjednica Savjeta, otvorila je 2.todku dnevnog reda i
utvrdila kako je prethodno dan komentar ravnateljice Ureda za ravnopravnost spolova Vlade
Republike Hrvatske, mr.sc. Helene Stimac Radin, vei unesen u konadni tekst zapisnika s 3.

sjednice Savjeta za ljudskaprayate da na isti nije bilo drugih primjedbi.
Zapisnik je jednoglasno usvojen.

Potom je predsjednica Savjeta otvortla 3. todku dnevnog reda - Predstavljanje Prijedloga
Nacionalnog planazaitite i promicanja ljudskih prava i suzbijanje diskriminacije zarazdoblle
od 2022. do 2027. godine i pripadajuiih akcrjskih planova.

Uvodno je istaknula kako su Nacionalni plan zazaltrtu i promicanje ljudskih prava i suzbijanje

diskriminacij e za razdoblje od 2022" do 2027. godine (u daijnjem tekstu: NAP) i prateci

akcijski planovi rzradeni i nalaze se na javnom savjetovaniu do kraja prosinca2022. godine,

nakon dega se u prvom kvartalu 2023. odekuje i usvajanje ovih dokumenta od strane Vlade
RH. Vjeruje da je cinjenica da danas raspravljamo o ovim dokumentima, koji su u zavr5noj

fazi, pozitivna, iako su svi svjesni proteka vremena od posljednjeg strateSkog dokumenta za

za5titu i promicanje ljudskih prava. Ured za ljudska prava i prava nacionalnih manjina, kao

tijelo koje je bito nadleZno za izradu nacionalnog plana, rzradilo je ovaj prijedlog, za kolr
vjeruje da je realan r da moi,e odgovoriti problemima i potrebama na5eg dru5tva u pogledu

za\titei promicanjaljudskih prava. Tuje i potreba suradnje i sinergije sa svim drugim akterima
i dokumentima u podrudju zaStite ljudskih prava, zato je pozvan ravnatelj lJreda za ljudska
prava i prava nacionalnih manjima, gospodin Alen Tahiri, univ. spec. pol., da predstavi
prijedlog nacionalnog plana koji se nalazi na javnom savjetovanju.

Uslijedilo je izlagat4e ravnatelja Ureda za ljudska prava I prava nacionalnih manjima,

gospodina Alena Tahirija, univ. spec. pol. koji je pojasnio aktivnosti rada Ureda u zadrye dvije
godine na NAP-u i prateiim akcij skim planovima koj i obj edinj uj e dva Siroka podrudj a - za5titu

ljudskih ptayai suzbijanje diskriminacije. Prethodni Nacionalni program zazaltrtu i promociju

ljudskih prava za razdoblje od 2013. - 2016. godine imao je 118 posebnih ciljeva i 30
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prioritetnih podrudja. Ujedno, u prethodnom razdoblju zapodrtdje suzbrjanja diskriminactje,

tzradivao se zaseban dokument - Nacionalni plan borbe protiv diskriminacije zarazdoblje od

20t7. do 2022. godine. Novi NAP objedinjuje dva medusobno povezana podrudja, no ipak je

zadrZanapodjeli na dva akcijska plana radi lak5eg pra6enja provedbe mjera koje se odnose na

nediskriminaliju. U nastavku ravnatelj Ureda izloLio je dodatne informacije vezane za prvu

etapu, nakon dovr5etka tzrade strudno-analitidkog izvje56a, osnovana ie tadna skuprna za

rzraduNacionalnog plana za zaltitu i promicanje ljudskih prava i suzbijanje diskriminacije,

prvobitno od 202L do 2027. godine, sa zadalom izrade srednjorodnog akta strate5kog

planiranja. Radna skupina, osim rzrade strateskog okvira, poduzela je radnje davanja miSljenja

na prethodne pratede akcijske planove.

Dodatno , anairzirane su posebne preporuke Republici Hrvatskoj upuiene kroz medunarodne

mehu.izme i rzvjelca piavobranit.ryiHn institucija do 2020. godine. Slijedom izvanrednih

okolnostt rzazya"it pu"Aemijom Covid-19, umjesto planiranih sastanka u pod-skupinama,

mi5ljenja su prikupljana putem on-line konzultativnih upitnika, koji su potom obradeni, a sva

otuorena pitanj u ,urpru,r[ urru su na individualnim sastancima s provedbenim partnerima te j e

odrZano 15 sastanaka s piedstavnicima tijela drLavne uprave, organizacijama civilnog druStva

(OCD) te predstavnicima Ureda pudke pravobraniteljice s ciljem razrade akcrjskih planova i

razrj e5enj a otvorenih pitanj a.

zainja, 4. etapa, izride nacionalnog plana sastoji se od provedbe javnog savjetovanja sa

zainteresiranom javno5iu putem ptuttor*. e-savjetovanje, slijedom dega ce se provesti

zavrlna dorada nacrtaNAP-a i pratedih akcijskih planova i uputiti dokument u proceduru

usvajanja Vladi RH.
Xa.ionulni plan ima6posebnih ciljeva, koji doprinose ostvarenju dugorodnih strateskih ciljeva

ruzvoja nn, aenniranih Nacionalnom razvojnom strategrjom RH do 2030. godine. Akcijski

plan )asuzbtjanje diskriminacije zarazdoblje od 2022. do2023. godine, komplementatanje sa

smjernicamaAlcijskog plana Europske unije protiv rasizma u razdoblju od 2020. do 2025'

godin. i usmjeren na prevenciju 1 za5titu od nejednakog postupanja u podrudju tada i

Iapoiljavanja, obr urotuiiu, zdravstvene zaltrte,uprave i pravosuda, pristupa stanovanju, kao i

drugim podiudjima koja su prepoznatakao posebno relevantna u europskom i nacionalnom

konieksiu. Ak;ijski plan ,uittti i promicanJa ljudskih prava za razdoblje od 2022. do 2023.

godine, usmjerar je na ostvarivanje 4 posebna cilja: poboljSanje udinkovitosti javne uprave u

fodrudju ,i*tit" ljudskih praya, podrzanje razine informiranosti gradana i institucija o

instrumentima zaialtitu i promicanje ljudskih pravate olak5avanje pristupa pravosudu i javno-

pravnim tijelima, jadanje mehantzama pradenja i provedbe Ustavnog zakona o pravima

nacionalnih manjirru, 1truprjedenje suradnje s OCD-ima i medijima na podrudju zalttte ljudskih

prava i suzbijanju diskriminacij.. T..rrrtno izradeni dvogodi5nji akcijski planovi - Akcijski

ptu, zazaltrtui pro-ociju ljudskih prava zaruzdoblje od 2022. do2023. godine i Akcijski plan

zasuzbrjanje diskriminacij " 
rururdoblje od 2022. do2023. godine, sadrie mjere u vrijednosti

od 342.652.354,00 kn, ; diji su nositelji tijela drLavne uprave. Najvedi dio sredstava

145.474.g24 kn 2a2022. i 154.328.353 kn 2a2023. godinu, alociran je za provedbu mjera u

podrudju stanovanja, poput unaprjedenja uvjeta za ostvarivanje prava na stanovanje skupina

toje r* riziku od diikriminacue u stambenim politikama, stavljanjem u funkciju stambenih

iedinica koje su u vlasnistvu RH za osobe pogodene potresom i drugim korisnicima stambenog

zbrrnjavarya.
Sredstva zarazdoblje od 2024. do 2027. godine, ukljuduju provedbu kontinuiranih aktivnosti

iz drLavrnog proraduna RH, za aktivnosti koje odekujemo da ce se nastaviti provoditi u

razdoblju oa)oz+. do2027. godine, te sredstva Europskog socijalnog fonda plus; tj. projekata

Ureda za ljudska prava i piava nacionalnih manjina ukljudivati 6e aktivnosti u podrudju

ljudskih pravai suiUi.l aryadirt ri*inacije te ukljudivanja pripadnika nacionalnih manjina; dok
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ie se otvorenim pozivom podrLati aktlnosti organrzacija civilnog dru5tva i drugih dionika u
podrudju za5tite i promicanja ljudskih prava.
S ciljem osiguranja kontinuiranog i pravovremenog pradenia provedbe Nacionalnog plana,
uspostavit ie se radna skupina za pra(enje provedbe, a ukijudivat ie provedbene partnere,
prvenstveno predstavnike onih tijela driavne uprave koji su nositelji provedbenih mjera, kao i
druge zainteresirane dionike.
Provedba srednjorodnog vrednovanja od strane vanjskih strudnjaka planirana je 2025. godinu,
dok ie se vrednovanje postignutih razvojnih udinaka provedbe Nacionalnog plana po njegovom
isteku naknadno vrednovati, todnije provest 6e se nakon 2027 . godine.
Nakon usvajanja NAP-a uspostavit ie se mehantzmr za udinkovito vrednovanje ovog akta
strate5kog planiranja. Za potrebe postupaka vrednovanja planirano je i osnivanje Odbora za
vrednovanje i tima za proyedu vrednovanja, koji ie biti sastavljen od neovisnih vanjskih
strudnjaka i savjetnika Ureda za ljudskapravai prava nacionalnih manjina.
Nadalje, ravnatelj Ureda je istaknuo da je Nacionalni plan na javnom savjetovanju do kraja
prosinca te je zamolio prisutne da ispred institucija koje predstavljujr, ukoliko imaju dodatne
komentare da iste daju u Sto kraiem vremenskom roku, kako bi se mogli obraditi ipo zavr5etku
savjetovanjaproslijediti nadleLnrmtijelima iz njihovih djelokruga. Izradaizvjeicaplaniranaje
do 13. sijednja 2023.te bismo do kraja oZujka trebali imati novi val,ecrNacionalni plan.
Ravnatelj je zahvalio djelatnicima Uredana vrlo poZrtvovanom radu, svjestan da je doSlo do
odstupanja u planiranim vremenskim rokovima, naglasiv5i da bez pomoii Ureda biv5eg
potpredsjednika Borisa Milo5eviia, kao i cijenjene sada5nje potpredsjednice Anje Si*prug.,
ne bi imali ovaj dokument, te im se zahvalio na pruZenoj podr5ci i pomoii u rjesavanju brojnih
izazova.

Potpredsjednica Vlade RH i predsjednica Savj eta zahvaljuje i otvara raspravu.

Pudka pravobraniteljica je istaknula da se radi o iznimno vaZnim dokumentima za podrudje
zalttte ljudskih prava i suzbijanje diskriminacije u RH, kao i da je poznato da strateski
dokumenti nedostaju vei dulji ntz godina, izuzev Nacionalnog plana za borbu protiv
diskriminacije zarazdoblje od 2017. do 2022. koji istide ove godine. Nadalje navodi kako je
nedostatak ovih dokumenta imao izvjestan negativan utjecaj na za5titu ljudskih prava i
suzbijanje diskriminacije, osobito na pojedina tematska podrudia i ciljane skupine te joj je
iznimno drago da se ovi dokumenti donose.
lJred pucke pravobraniteljice se namjeraya oditovati na NAP putem javnog savjetovanja, ali u
duhu dobre suradnja s lJredom potpredsjednice Vlade RH i Uredom za ljudskaprava i prava
nacionalnih manjina, ovim Savjetom i Savjetom nacionalnih manjina, Zeh koristiti i ovu priliku
da pojasni mi5ljenje i komentare vezane zaproces, metodologiju, dinamiku i sadrZaj NAP-a.
Y ezano za objedinj avanj e dva strate5ka podrudj a u i edan sveobuhvatan dokument, istaknula i e

kako je trend na razini trU-a da se donosi vi5e strate5kih dokumenata vezanih za specifidna
podrudja i ranjive skupine. Trenutno, strateSki dokumenti Ell-a odnose se na suzbrjanje
rasizma, ukljudivanje Roma, integraciju migranta, prava djece, Zena, LGBTIQ osoba, osoba s

invaliditetom, ali RH je odito odludila i6i drugadijim putem u dono5enju dokumenta,
objedinjavajuii u ve6oj mjeri pa i ono Sto je prLje brlo razdvojeno, i sasvim sigurno ne
adresiraju6i u posebnim dokumentima ove ranjive skupine, ali to je strate5ki izbor.
Na razini metodologije, primjeiuje da nije bilo evaluacije prija5njih dokumenta, a Sto bi bila
dobra praksa prilikom izrade ovih novih. Istaknula je, rz perspektive institucije i sudjelovanja
u radnoj skupini, daje ovo bio jedan iznimno dug i zahtlevan proces, drjoj duljini je pridonijela
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i epidemija kao i izmjena propisa u vezi metodologlje izrade strateskih dokumenta, Sto sve

treLa uzetiu obzir i cijeniti. Medutim, proces je trajao dosta dugo'

Takoder, istaknuto jeLako je razdoblje primjene akcijskih planova 2022. i2023. godina, iako

je izvjesno da ,. orri ne primjenjuju na2022., tako da predlai.e promjenu vremenskog okvira

provedbe u razdoblje od 2023. do 2027. godine.

Sto ,e tide sadrLaja, pozitivno je da su prilikom ocjene najugroZenijih skupina i podrudja u

kojima dolazi Oo LSenja ljudskih prava i diskriminacije, uzeti u obzir ne samo podaci pudke

prauobruniteljice vei svih pravobianiteljskih institucija, kao i posebno izvje5ie o okoliSu,

istraLivanje o mladima, govoru mrLnje na internetu te da su navedeni podaci uzeti u obzir i

prilikom tcjene stanja i potreba. Nadalje, Sto su kao ruzvojne potrebe i prioritetna podrudja

prepoznati 
-zdrav 

Litrot i okoti5, vaZnost prikupljanja segregiranih podataka o jednakosti,

vaZnost suradnje s medunarodnim mehanizmima, potreba za ufiaprjedenjem udinkovitosti

izvr5enja pr.r,riu Europskog suda za ljudskaprava, da su uzete u obzir lcrizne situacije te da

su kao ,aivrjn" potrebe razmatrani vladavinaprava i jednak pristup pravosudu.

S druge strane, vise propitivadki nego kritidno, naglaSava da se u Nacionalnom programu

zaltite i promicanja S"Ort it praya od 2008. do 201 1. godine kao jedno posebno razvoino

podrudjelsticalo ibrurouanje zaljudska prava, kao nuZna pretpostavka ja(,anja ljudskih praYa
-gradana 

i kako ih za5titi, dok se sada ova potreba prep oznaje samo na tazini visokog

obrazovanja. Akcijski plan predvida aktivnosti samo za visoko obrazovanje, pa pudka

pravobraniteljica izraLaia Lalj-enje zbogove dinjenice smatrajucr da je obrazovanje za ljudska

prava bitno za buduinost Hrvatske i njenih gradana.

kada gledamo razvojne potrebe u NAP-u, zantmljivo je, da su postavljeni diskriminacijski, a

ne ljudsko pravaski. To se moLe diniti na razne nadine. Prema iskustvu Ureda pudkog

prauobranitelja koji je imao godiSnja izvjesia o suzbijanju diskriminacije, kao i posebna

izvje5ia i izvjesiu o tSrdrkim pravima do 2013. godine, kada se odludilo integrirati te podrudja.

Nij; jednostavno integrirati pitanje diskriminacije i pitanje ljudskih prava, o demu ima velikih

ntozlfstih i pravnih iaspruiu. Ujedinjeni narodi i Vije6e Europe, diskriminaciju gledaju kao

dio zastite ljudskih prava, dok je na razim Europske unije malo drugadije, stoga je pomalo

neobidno Sto su u Nacionalnom planu razvojne potrebe od todke 3.1. do 3.6. iskljudivo

definiran e kroz diskriminaciju, a ne ljudsko-prava5ki.

Treba pozdraviti prepo znavanjecivilnog dru5tva u za5titi i promicanju ljudskih praYa, medutim

ovaj dikument ne prepoznaje organizacije civilnog dru5tva kao branitelje ljudskih prava, Sto

je propu5tena prilika. isto tako, niti specifidne potreb e r izazovi s kojima se susreiu OCD-ovi,

i [oj. rade u polju za1tite ljudskih praya i suzbijanju diskriminacije, kao branitelji ljudskih

praY a, nisu prepoznati.
Sto ,. tide pra6enja vrednovanja, s obzirom da imamo Savj et za ljudska prava, smatra da je

dobra ideja da r. ru Savjetu jednom godi5nje raspravljao napretku provedbe i izazovrma, ali
to je na dlanovima Savjeta datazmotte.
U odnosu na akcijske planove, izralavaLaljenje da isti nisu ambiciozniji. Istaknula je kako u

okviru Akcijskog plana za zaitttu i promicanje ljudskih prava, za posebni cilj - Poboliianie

uiinkovitosti javne uprave za djelovanje u podruiju zaitite ljudskih prava, s obzirom na ranije

naveden e prepoznate razvojne potrebe, nedostaju mjere u cljelom nrztr podrudja, ukljudujudi

podrudje oArizovarrla, zdravstva i stanovanja. Ujedno, krizne situacije ne prepoznaJu osobe

koje su ostale bez doma u potresu, a Sto bi trebalo tazmoffrtr-

Sto r. tide posebnog cilja - Podizanje informiranosti gradana i instituciia o instrumentima za

zaititu ljudskih proio, fok.rr je na Povelji Europske unije o temeljnim pravima, Sto je dobro i

pozitivno, gdje i pudka pravobraniteljica provodi zajednrdki projekt s Agencijom za temeljna

pruru fU (fna), medutim nije dovoljno imati fokus samo na Povelji, jer ima ogranidenu

primjenu i nije tako Siroka kao brojni drugi ljudsko-prava5ki dokumenti.
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Yezano zaposebni cilj - (lnaprjedenje suradnje s organizacijama civilnoga druina i medijima
u zaititi ljudskih praya i suzbijanju diskriminacije, kao aktivnosti se prepoznaju samo

financiranje istraZivarya OCD-a, ali, na Lalost, nema nikakvih drugih aktivnosti prema OCD-
ima.
Akcijski plan za suzb4anje diskriminacije za razdoblje od 2022. do 2023. ima fokus na

edukaciji i podizanju svijesti, medutim dinjenica je da nedostaje konkretnih aktivnosti te ima
svega dva cilja,l<roz koja je te5ko adresirati problem diskriminacije jer se ne gleda ni pojedina
podrudja diskriminacije ni pojedine osnove diskriminacije, odnosno pojedine dru5tvene
skupine. S obzirom na posebni cilj 5. planirano je pruZanje potpore Lrtyama te edukacija samo

za socrjalne radnike, a drugo, predvidena je strudna pomoi samo za dJecu Zrtve diskriminacije,
pa se postavlja pitanje Sto je s ostahm Lrtvama. I-J odnosu na unaprjedenje mehanizma za

suzbij anje zlodina rz mrlnje, Sto je najgore jer su motivirani stereotipima, predrasudama i
diskriminacijom, smatra da je bilo mjesta baviti se i drugim podrudjima i osnovama
diskriminacij e.

Potpredsjednica Vlade RH i predsjednica Savj eta je rzjavrla da ie se na sjednicama svakako
pratiti provodenje i napredak nacionalnog plana i prateiih akcijskih planova.

Ravnatelj Ureda za ljudskaprava i prava nacionalnih manjina je zahvalio na svim komentarima
danim kako na Savjetu tako i onima koji 6e biti dani kroz javno savjetovanje, a koji 6e

pridonijeti poboljSanju NAP-a te nadodao da je vrlo velik broj dionika, preko 5B dlanova,
sudjelovao u radnom tijelu zaizraduNAP-a, te se u vi5e navratatazgovaralo o svim mjerama.
.IoS jednom poziva sve zarnteresirane da daju komentare koji ce se razmotriti i uputiti
nadlelnim tijelima na oditovanje, nakon dega iemo imati kljudni dokument, za koji su svi
svjesni da je vrlo potreban, fle samo s aspekta Europske komisije, Vijeia Europe, vei
prvenstveno naSih gradana.

Ivan Novosel, Kuia ljudskih prava, pozdravio je upucivanje NAP-a u javno savjetovanje, kao
i dinjenicu da je ovaj dokument tema rasprave Savjeta za ljudskaprava. Takoder, smatra da je
uloga i Savjeta da potakne OCD-ove, akademsku zajednicu i gradane da se ukljude u proces
dono5enja NAP-a i akcijskih planova koje dekamo vei gotovo dugih 7 godrna te je time RH
btlabez temeljne za5titne politike u podrudju zaltrte i promicarya ljudskih prava i suzbijanju
diskriminacije, Sto je nedopustivo zajednu dlanicu ElJ, koja slijedeie godine navr5ava 10

godina od pristupanja.
Nadalje, izjavioje da jeraJedno s kolegicom bio dio radne skupinezaizraduNAP-ate smatra
da je isti mogao biti ambrciozniji i zahsratrtt ve6i broj podrudja jer postoje realne potrebe za

adresiranj e izazova i kr5enje ljudskih prava koje na5i sugradani doLivljavaju u svakodnevnom
Zivotu, ne samo u ovim kriznim situacijamauzrokovanih potresima i pandemijom, ved i zbog
problema s kojima se ovo dru5tvo suodava posljednjih 30 i vi5e godina - nedostatka sustavnih,
a ne individualnih mjera. lJsprkos dugotrajnom procesu dono5enj a plana, kao i problema s
kojima se drLava suodava u usvajanju i dono5enju sektorskih politika, kroz koordinaciju
sredi5njeg tijela koji koordinira iskljudivo tehnidki, ne dopu5tajuci da se sektorske politike
razvijalu strudnim kapacitetima r znanjem ukljudenih dionika, smatra da je ipak dobro da

imamo ovaj NAP i prateie akcijske planove. Zajednidki nazivnik ovog dokumenta i dokumenta
predstavljenog na pro5loj sjednici (Nacionalni plan zaravnopravnost spolova) je da su Vladini
uredi koji imaju strudna znarya i kapacitete bili stopirani od tijela koja nemaju ta specijahzfuana
znanja, Sto je prvi problem i slabost o kojem se treba provesti rasprava. Drugi problem je proces
dono5enja ovog plana i kapaciteti drugih tijela - ministarstava koja su bila d:ulnalJredu za

ljudska prava i prava nacionalnih manjina dostaviti podatke, polazne analize o stanju ljudskih
praya unutar njihovih sektora, ali kolidina nesnalaLerya, pa i neznanja pojedinih sektora u
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razumrJevanju u kakvim Zivotnim situacij ama se ljudi nalaze kao i nedostatak analitidkih

znanja- je doveo do priloga ispod razine akademski obrazovanih osoba. Obtazovanje dlanova

je temelj za sektorske politit<e. Xitt<o ne odekuje od Ureda za ljudskapravai prava nacionalnih

manjina da ima znarrjiu svim podrudjima jer njihova uloga je koordinirati, ali sredi5nja tijela

drLavne uprave trebaju podeti razvtjati te kapacitete.

Slijedeii procesni probiem je bio Sto se u temeljnim analizama nisu ispitale potrebe onih na

terenu, a to su branitelji ljudskih prava, OCD, jer ta1 prethodni korak kojim bi se dobile

informacije s terena treba bittbazana kojoj se temelji svaki proces kreiranja javnih politika.

Iako ovo vi5e ne moZe utjecati na ovaj NAP i akcijske planove, vaLnoje istaknuti, na Savjetu,

kako bi zaiduii akcijski plan, za dvljl godine, imali ove popratne korake, da bi isti bili bolji i

inkluzivniji, parlicipativini.li, jedna su-kreacija zajedno s gradanima, okupljenim u

organrza"ilu-u civilnog drustva, i svim drugim zainteresiranim dionicima. Nadalj e,uzimajulr

u Jbri, dale kraj godine, u kojem su svi u administrativnom dijelu zavr5etka aktivnosti tekuie

godine, .noti produljenje roka barem prvih 15 dana sijednja 2023. godine.

bospodinNovos.l ionouio je apel dase savjetovanje s OCD-imaodrli uZivo, gdje 6e se moci

porurgou aratr o dostavljenim komentarima te otvoriti moguinost davanja poja5njenja. Bila bi

io cijenjena gesta nadogradnje mjera i pove6anja legitimiteta u su-kreiranju javnih politika.

Savjlt ia ljudskaprayai Outjl' Savjet) treba biti centralno mjesto zapracenje provedbe mjera

i prlporuka, te nadalje ruuodi kakobi valjalo ukljuditi i sektorske predstavnike OCD-ova koji

r. Uu". specifidnim podrudjem zaitite ljudskih prava pojedinih ranjivih skupina - djece,

nacionalnih manj ina,Zena. starijih, LGBTIQ, jer isti imaju visoka specijalizfuanaznanja kao i

prikupljene podatke. Zatraleno je da se sukladno Poslovniku ovog Savjeta osnuje stalna

poagiupa koja ie ukljudivati zainteresirane predstavnike iz ovog Savjeta te vanjske dlanove

bCO-ora koj I ce naridovitoj bazipratiti provedbu mjera iz akcijskih planova za ljudskapraYa

i suzbij anj e diskriminacij e.

U odnosu na sadrZal Akcijskog plana za zaltrtu i promicanje ljudskih praYa zarazdoblje od

2022. do 2023., Kuia ljudskih prava (dalje: KLJP) 6e dostaviti svoje komentare u javnom

savjetovanju, jei:r zabrirrjara da Hrvatska 30 godina od svog osnutka sve sistemske pomake u

zaitrti guAimir praya dlminantno financira kroz tzyore EU, a jako malo toga iz nacionalnih

rzyora,sto nije dobro jer se iz europskog novca financiraju neke stvari koje trebaju biti rutinski

posao, finaniiran od strane nase drLave i na5ih poreznih obveznika, jer smo se odludili biti

demokratska drZava koja je u Ustav RH unijela po5tivanje ljudskih prava. Ujedno Europski

socijalni fondovi neie biti ovdj e zawtjek te ne razmiSljamo o ovom razdobllu 7 + 3 godina,

koje je najvjerojatnij e zadnje za kori5tenje ESF-a, te u na5im nacionalnim planovima ne

rur*iStlumo-o odrZivosti i nema planova kako iemo nastaviti financirati neke od aktivnosti

nakon iogzavrlnograzdoblja. Svakako je potrebno iskoristiti ovu priliku, ali trebamo i kreirati

politiku lako iemo izgraditi odrZivi sustav. U tom kontekstu, sa Zaljenjem se konstatita da

mjeru - sustavno inforiiranje gradana i institucija te besplatne pravne pomoti nisu izdvojena

,rldrt"u budu6i su predvidene aktivnosti informiranje putem portala Ministarstva pravosuda i

uprave, Sto se i sada provodi ili putem OCD, Sto se i sada radi, ali i dalje imamo problem da

OtUar broj gradana rrije svjestan da ima pravo na pristup besplatnoj pravnoj pomo6i (BPP),

pogotovotrri-u kojima je najpotrebnija - sugradanima starije Zivotne dobi koji Zive u ruralnim

i estima. Stoga j e bas ta mj eia, usprkos dobrim intencij am a, pokazatelj da j e u toj mj eri trebalo

,[5,,eiti OCD--ov e;prui.at tl. nnf-a i Pravne klinike i predvidjeti financijska sredstva kako bi

ista imala stvaran u8inak. tvtj..u 2.1. o povecavanju svijesti o vainosti Povelje Europske uniie

o temeljnim pravima. dije su aktivnosli dijelom financirane sredstvima EU-a gdje RH ima

priliku promovirati ljudskapraya, ali iskoristiti priliku pa promovirati da je Povelja Europske

unije o temeljnim pravima samo jedan od mehanrzama kojim se gradani mogu sluaiti za

njihovu zaititite ukijuriti Europsku konvenciju o za5titi ljudskih pravai temeljnih sloboda kao

i"LN paktove i posebne konvencrje, sve relevantne i dostupne izvore hrvatskim gradanima.
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Nada se da ie danas izneseni prijedlozi biti razmotreni, kao i oni dani u javnom savjetovanju,
Sto bi dokumentu dalo veiu kvalitetu i pridonijelo poboljSaniu buduiih akcijskih planova u
ciljanju potreba naSih sugradana i sugradanki.

Potpredsjednica Vlade i predsjednica Savjeta predlale da se nakon javnog savjetovanja odrLi
jedan sastanak, a prlje upu6ivanja konadnog dokumenta na Vladu kako bi dokument bio
kompaktniji i svi sudiomcr zadovoljniji.

Ravnatelj Ureda za ljudska prava i prava nacionalnih manjina zahvaho je na nizu
dobronamj ernih komentara, te utvrdio da ce Ured za ljudsk a praya I pra\la nacionalnih manj ina
poduzeti sve shodno nadleZnosti, kao i u vezi produljenja roka javnog savjetovanja. Ujedno,
rzraLava zadovollstvo i slaganje da se nakon zavr5etka javnog savjetovanja odrli tematska
sjednica o NAP-u i prateiim akcijskim planovima. Ured za ljudskapraya i prava nacionalnih
manjina ie uloZiti maksimalne napore da odrade sve u njihovom djelokrugu te zahvaljuje
potpredsjednici Vlade RH i njenom timu na doprinosu uizradr ovih strateskih dokumenta.

Suzana Kunac, zamjenica dlana Emira Grbiia, Savez Roma Republike Hrvatske "KALI
SARA", je rzrazilazadovoljstvo Sto je NAP i akcijski planovi ispred svih prisutnih na sjednici
Savjeta jer se dugo dekao, i bilo je puno promj ena. Izrai.ava zabrinutost mijenjanjem godine
jer ima saznanja da je i prije znatan broj dokumenta donesen na kraju tekude godine, osobito
Sto su t2a2022. godinu planirana odredena financijska sredstva te pita je li moguie aplikaciju
budZetne stavke prebaciti u naredni period? Dodatno je istaknula da je svjesna da ,,kaSnjenje"
u dono5enju NAP-a nije odgovornost ni potpredsjednice Vlade RH ni Ureda za ljudskapravai
praya nacionalnih manjina jer participacija i ukljudivanje nekad mol,e biti osjeiaj suvlasni5tva
nad dokumentom pojedinih dionika, Sto znaba! radi prethodnog iskustva narzradiNacionalnog
plana za ukljudivanje Roma, a Sto je bio jedan od najboljih procesa u donoSenju javnih politika,
a koja je imala i ukljudenu srednjorodnu, nezavisnu evaluaciju procesa. Smatra dalJred za
ljudska prava i prava nacionalnih manjina ima to znarye i kapacitete kao i organizacijsku
kulturu koje se gradilakroz odredeno razdoblje.
Ovaj plan bio je pun izazova i koordinacije s tijelima drLavne uprave te je pitanje kako ovaj
proces dovesti do optimalizac4e, jernam je svima stalo da se ovaj dokument donese, atzraLava
bojazan da ce predloZene izmjene dovesti do daljnjeg prolongiranja konadnog dono5enja NAP-
a. Nadelno se slaZe s participativnim nadinom dono5enja dokumenta, ali ne uz daljnje odlaganja
njegova dono5enja, koji bruz sve prepreke i dugotrajne procese, rnogao potrajati do kraja 2023.
godine.

Pudka pravobranitelj ica je iznijela prij edlog da nj en Ured moie organrzirati javni dogadaj kako
bi doprinijeli ubrzanju cijelog procesa jer i jesu institucija koja predstavlja most izmedu tijela
drLavne uprave i OCD-a. Slidnu inicijativu su imali i kod donoSenja zakona npr. Zakona o
socijalnoj skrbi, Zakona o obnovi. Istaknula je da je dobro Sto postoji konsenzus da se NAP
donese, da se donese Sto prije i da bude Sto bolji. Ipak ne treba ogranidavati e-Savjetovanje radi
implikacije dugotrajnog procesa jer time kao da se poruduje da se dani komentari iz istog
razloga neie usvojiti. Smatra da je ovo sada prostor gdje se moZe otvoreno razgovarati o tome
koliko prostora postoji za daljnje intervencije na NAP-u i akcijskim planovima te ako prostora
ima, treba se dogovoriti da to bude Sto brZe. Stoga predlaLe konstruktivnu i otvorenu raspravu
jer svi imaju isti cilj da se donese dokument Sto prlje, i Sto bolji u granicamamogu6eg.



potpredsjednica Vlade i predsjednica Savjeta izjavilaje da ima prostota za produljenje roka

javnog savjetovanja, ali da treba odmah u prvom mjesecu organizirati sastanak s OCD-a te

potorrit renuti u novi krug konzultacija s drLavnimtijelima, nakon Sto su komentari OCD, kao

i sugestije s ovog sastanka razmotreni.

Ravnatelj Ureda za ljudsk aprayai prava nacionalnih manjina se sloZio da je procedura ponekad

t prezahtjevna te nadodao da je e,savjetovanje korisno i s pozic4e institucija koje nisu

sudjelovut. , kreiranju planova. Nadodao je, da j ekrozniz sastanaka na kojima su prisustvovali

ruzldttt dionici bilo mogucnosti utvrditi sve potrebe, ali ipak treba duti i nove dionike.

Zahvaljuje na pruZenoj pomoci, no s obzirom da je Ured koordinirao sve aktivnostr moLe

pr..rr.ii 1 orgurri zacijujavnog dogadaja, te poziva sve zainteresirane, OCD, kao i prisutne

predstavnike na ovoj r;.arri.i Au r,ro.1e komentare jo5 danas daju u e-Savjetovanju, kako bi l]red

zatraLio oditovanj e nadleLnih institucija na pojedina pttartla.

Ivan Novosel, Kuda ljudskih praya, razumrje objektivne problema, ali smatra da su uzrokovani

time Sto sedam godinaNAP nije donesen, slai,e se da bi bilo dobro dataj proces bude Sto prije

zavr5en, ali jednako je vaLno da isti bude Sto bolji. Smatra da nam ne treba dokument koji je

lo5, a 11oguo je biti prro bolji, te apelira da se ostavi dovoljno vremena za e-Savjetovanje jer

to je proces prvenstvefio zagradane, dok se s instituctjamakomunicira drugim kanalima, kako

bi daii kvalitetne komen tare, osobito Sto j e kraj godine, te j oS j edn om traLi produlj enje roka za

10 ili 15 dana u sljedeioj godini.

Suzana Kunac, Savez Roma Republike Hrvatske "KALI SARA", smatra da dak i rok do kraja

godine je zadovoljavajuii ototito ako bi se do 15. sijednja organrzirao javni dogadaj s

fredstavnicima OCn koje se bave za5titom ljudskih praya i suzbijanjem diskriminacije.

Nakon prijedloga ravnatelja Ureda za ljudska prava i prava nacionalnih manjina,

potpredsjednica VtuA. i predsjednica Savjeta je upitala prisutne predstavnike OCD da li bi im

odgovarao termin sastanka do kraja godine.

Ivan Novosel, Ku6a ljudskih praya, smatra da predlo i.enitermin sastanka nrle zadovoljavaju6i,

iz istih razloga radi kojih jr zatraZio produlje roka za javno savjetovanje. Smatra da bi se

sastanku u predloZenom terminu odazvao mali broj predstavnika OCD-a.

Stefi"a StaZnik, zastupnica RH pred Europskim sudom za ljudskaprava, zahvaljqe Uredu za

ljudska praya i prava nacionalnih manjina i ravnatelju na svim naporima i radu koji je

napravljan do sada, znajucida koordinacija drZavnih tijela nije laganzadatak i dugorodno treba

razmisliti o osobama u ministarstvima koji bi bili koordinatori za ljudskapraYL i diji bi to bio

posao, a ne usputni radni zadatak nakon svih dnevnih aktivnosti. Stoga se i trudimo

institucio naliziriti strucnjake koj r ce znativi5e, te tako mo6i kvalitativnije participirati. Dodaje,

da strategija nije ,,u kamen uklesana" te upuduje na tralenje najboljeg rje5enja problema s

financijarna UeL to.li nema realizac4e, a s druge strane opterecenosti rokovima. Postavlja

pitanje postoji li moguinost revidiranja strategije nakon dvije godine, da se sada napravi ono

Sto t. moZe, dime si uzimaju dvije godine za daljnja poboljSanja'

Ravnatelj Uredapojasnio je daje NAP dosta Sirok i stoga se i rade dvogodi5nji akcijski planovi

koji trebu.l, Uiti sto s".rishodniji i usmjereniji prema stvarnim potrebama na terenu, kako bi

nuii sugradani dobili adekvatnu pomoi. Dodaje da 6e se provesti vrednovanje sredinom

provedbenograzdoblja, odnosno iOZS. godine Sto 6e posluZiti kao osnoYazarztadu budu6eg

irlacionalno[ plana za zaStrtu ljudskih prava i suzbijanje diskriminacije.
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Pudka pravobraniteljica poja5rl ava da 31.12.2022. godine ovaj dokument ne6e biti donesen,

ve6 6e biti zavr5eno javno savjetovanje, stoga su nejasni rokovi koji se na sjednici spominju te

pita koji su zadani rokovi i kojim je dokumentom to planirano.

Ravnatelj Ureda ponavlj a daje rok do kraja 1. kvar\ala2023. godine - 31 .03.2023.

Ivan Novosel smatra da je tri mjeseca pristojan rok za koordinaciju drZavnih tijela osobito uz
pomo6 ovog Savjeta, potpredsjednice Vlade RH, kao i ministra unutarnjih poslova.

Potpredsjednica Vlade i predsjednica Savjeta smatra da je rasprava bila konstruktivna i korisna
svima te dodaje da je uz produljenje roka za javno savjetovd\d, pa i organizacqu javnog
dogadaja, moguie do kraja sijednja prodi l<roz sve komentare i razmotriti ih. PredlaLe da se

prede na zavrinu todku dnevnog reda.

Nikola Zdlntc, Ured za raynopravnost spolova Vlade RH, ba5 radi istovrsne procedure rzrade
i usvajanja nacionalnih planova, horizontalne teme, Leli nadodati da su i oni imali problem s

Obrascem za procjenu fiskalnog udinka, jer nisu bili adekvatno ispunjeni.

Predsjednica Savjeta komentira da se od 1. sijednj a2023. godine primjenjuju novi Obrascr za
koje se nada da ce biti jednostavniji.

Predlale dono5enje dva zakljudka:

Poziva se Ured za ljudskapraya i prava nacionalnih manjina da razmotn sve prijedloge
zaprrmllene u raspravi na 4. sjednici Savjeta za ljudskapraya
Poziva se Ured za zaltttu ljudskih prava i prava nacionalnih manjina da redovito
izvje5tava Savjet o procesu dono5enja i provedbi Nacionalnog plana o zaltitr i
promicanju ljudskih prava i suzbijanju diskriminacije za razdoblje od 2022. do 2027 .

godine te Prijedloga Akcijskog plana zaitrte i promicanja ljudskih prava za razdoblle
od 2022 do 2023. i Prijedloga Akcijskog plana suzbijanja diskriminacije za razdoblje
od2022. do 2023. godine.

PredloZeni zakljudci su jednoglasno usvojeni.

4. Razno

Potpredsjednica Vlade i predsjednica Savjeta pozvalaje pudku pravobraniteljicu da izvijesti
prisutne o obilj eLavanju 30 godina postojanje institucije pudkog pravobranitelja.

Pudka pravobraniteljica je svima destitala Dan ljudskih prava, te je istaknula kako je na
obiljeZavanju 30 godina postojanja institucije pudkog pravobranitelja njenom Uredu bilo vaZno
duti poruke podr5ke i suradnje od predsjednika Vlade RH,, kao i potpredsjednika Hrvatskog
sabora. Smatra da je vaZno istaknuti i skup vezar7uz20. godina Ustavnogzakona o pravima
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nacionalnih manjina kao i potrebu za tnformiranje kako opieg pudanstva tako i pripadnika

nacionalnih manjina, potomdogadaj u organi zaciji Kuie ljudskih prava o braniteljima ljudskih

prava, gdje su izostati preastavniii driavnth tijela, kao i 3 okrugla stola o obrazovanju

iromkinja, gdje je govoriia potpredsjednica vlade i predstavnik Ureda pudkog pravobranitelja'

Zakljuduj. au smo imali punt vainrh dogadanja krajem godine, a dalje nam je osim Sto

pod#eml svijest i implementirati, bilo zakone biio strateske dokumente koje trebamo donijeti'

Ivan Novosel je izvijestio da je Kuda ljudskih pravarzradila2. tematsko izvje56e o rzazovima

i preprekamas kojima r. ,uoduvaju bianitelji ljudskih prava u Hrvatskoj, prvo prlje 4 godine'

UvSeSee ukljuduje pet podrucja: pristup financiranju, pristup javnosti i javnu parlicipacrju,

pristup mediima i drugi- podrrejima. Nadaju se da ce dio nalazatogizvjesca biti adresiran i

i.ro, poglartj. yezalo za suradnju s organrzacijama civilnog dru5tva u NAP-u, a i kasnije kroz

tzraduNacionalne strate gqe zaiazvol poticajnog okruZenja zarazvoj civilnog drustva. Ujedno

istide potrebu da u slijedecol godini na dnevnom redu ovog Savjeta jedna todka bude posvedena

branitlljima ljudskih pravu j.. se slijedede godine obiljeZava 25. godi5njica usvajanja lrN

deklaralrj. o traniteljima t3"Askih prava i 15. godiSnjica Rezolucije ministara Vije6a Europe.

predlaZe da se podeikom sljedeie godine na dnevnom redu Savjeta nade i 75 godina od

usvajanja op6e deklaracrje o ljudskim pravima IJN-a, radi daljnje promocije ljudskih prava.

Ujedno, poslavlja pitanje predstavnicima Ministarstva vanjskih i europskih poslova jesu Ii

zipo&lpripremu medu-izil.seu univerzalnog periodidnog pregleda (uPR) te gazanimahode

li se i Sav3ei ukljuditiurzradu izvjeS catekako ce tzgledati proces, jer Hrvatska je imala dobru

praksu u prethodnim ciklusima. Nadalj e prema podacim a na stranicama Ministarstva vanj skih

i .rrroprkih poslov a daie Hrvat ska zaffaiiti kandidaturu za dlanstvo u Vije6u za ljudskapra\la

u mandatuza203z.-34. zanimaga kada je odluka donesenaizasto o njoj nije raspravljano na

Savjetu te kako ce tzgledati proces hrvatske kandidature jer je i u taj proces potrebno ukljuditi

OCD-ove, akademsku zajednicu i gradane.

Marko pa5kvan, Ministarstvo vanjskih i europskih poslova, ie zahvaho na podsjetniku Yezano

uz medu-izvjesie, kao i iskazan oi Zrtii za suradnju te dodao da je isti u planu za sljedeiu

godinu. yezano uz kandidaturu Hrvatske u ovom trenu ne raspolaLu s daljnjim informacijama.

Danijela Gaube, Ured za ljudsk aprayai prava nacionalnih manjina, je izvijestila da jeUted za

ljudska prava I praya nacionalnin manjina povodom Medunarodnog dana ljudskih prava

organiziiao pur.1 raspravu o primjeni Povelje Europske unije o temeljnim pravima u

nacionalnom kontekstu, a kako bipoveiali svijest o vaZnosti o ljudskih prava, kao i unaprijedili

vidljivost same povelje te olak5al r razmjenu inform actja medu tijelima javne vlasti, nezavisnih

institucij azazaltitu ljudskih prava i OCD-a.

Na kraju sjednice, potpredsjednica Vlade i predsjednica Savjeta zahvahlaje prisutnima na

sudjelwanju i konstrutiirro.l raspravi te zaLeljela sretne nadolazele ptazntke i novu godinu'

Sjednica je zavr5ila u 15:36 sati.
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f'lEarre ,il*,.

POTPREDSJEDNICA VLADE REPUBLIKE
HRVATSKE I PREDSJEDNICA SAVJETA

ZAT,JADSKA PRAVA

fvlt"I'q* 4p
Anja Simpraga
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